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Mesdames, Messieurs,  

 
 

Nous fêtons aujourd’hui Bruxelles, notre 
Région. Et nous la regardons, telle 

qu’elle est, mesurant combien elle a 
évolué depuis sa création.  Combien elle 

s’est humanisée depuis que les 

Bruxellois décident pour eux-mêmes.  
Et nous avons envie de l’imaginer 

continuer à évoluer. 
 

 
Ce faisant, nous devons nous projeter 

bien au-delà de l’année prochaine.  Car 
si le regard de plusieurs d’entre nous, 

élus du peuple,  est fixé sur cette 
échéance que sont les élections de 

2024, notre regard de gouvernant doit 
porter plus loin.  Car façonner un 

territoire urbain est un projet de longue 
haleine. Nous construisons Bruxelles 

pour ceux qui y vivent, ceux qui 

viendront y vivre, et ceux qui y 
naîtront, enfants, petits-enfants. Il ne 

peut y avoir de politique de la ville sans 
une vision qui porte au-delà des 

échéances électorales, qui s’inscrit dans 
un temps plus long, celui des évolutions 

profondes qu’il faut conduire en fixant 
des objectifs à long terme. Le long 

terme devient alors l’art du gouvernail, 
celui d’ajuster constamment la barre au 

gré des vents et des courants 
changeants afin de maintenir ce cap. 

Peut-être ne verrons-nous pas tous 
fleurir le jardin née des graines que 
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Dames en heren,  

 
 

Vandaag vieren we de feestdag van 
Brussel, ons gewest. Wanneer we kijken 

naar hoe het er nu uitziet, wordt duidelijk 
wat voor een evolutie het sinds zijn 

oprichting heeft doorgemaakt. En dat het 

een veel menselijker gelaat heeft 
gekregen sinds de Brusselaars zelf hun 

eigen beslissingen zijn gaan nemen. We 
zouden het graag verder laten evolueren. 

 
Daarbij moeten we veel verder kijken dan 

volgend jaar. Velen onder ons hebben als 
verkozenen van het volk de blik gericht op 

de verkiezingen van 2024, maar als 
bestuurders moeten we ons vizier ruimer 

afstellen. Want vorm geven aan een stad 
is een project van lange adem. We 

bouwen aan Brussel voor iedereen die er 
nu woont, maar ook voor iedereen die er 

in de toekomst zal komen wonen en voor 

de kinderen en kleinkinderen die er later 
nog geboren zullen worden. Het is niet 

mogelijk een stedelijk beleid uit te 
stippelen zonder te beschikken over een 

visie die verder reikt dan de regeerperiode 
en die rekening houdt met de grote 

evoluties binnen een ruimer tijdsbestek. 
In die stedelijke beleidsvoering moeten we 

doelstellingen op lange termijn 
vastleggen. Op lange termijn moet men 

het roer kunnen omgooien en naarmate 
de wind draait en de stroming verandert, 

voortdurend bijsturen om op koers te 
blijven. We zullen er misschien niet 
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nous plantons, mais notre 
responsabilité est d’y concourir.  Ce qui 

fait la noblesse de l’homme, disait Léon 
Blum, c’est de travailler à une œuvre 

qu’il ne contemplera pas achevée et 
dont il ne profitera pas lui-même. 

 
 

 
 

 

Me tournant alors vers l’avenir de 
Bruxelles, je vous propose de nous 

arrêter en 2030.  
 

2030, c’est d’abord l’horizon partagé 
avec Brupartners, les partenaires 

sociaux bruxellois, pour la mise en 
œuvre de la stratégie Go4Brussels. 

Go4Brussels, c’est cette démarche, 
propre à la Région bruxelloise, héritière 

du système de concertation sociale 
belge, qu’elle étend à l’élaboration de 

priorités politiques autres que les 
conditions de travail.  

 

 
 

 
Transposée en Région dès 2002, dans 

le Pacte social pour l’Emploi des 
Bruxellois, elle est progressivement 

devenue une démarche partenariale de 
co-construction de la transition 

économique, sociale et 
environnementale. Labelisée 

« Go4Brussels » il y a 8 ans, elle visait 
à dynamiser l’économie de la Région, 

pour faire de Bruxelles la capitale belge 
et européenne de l’esprit 

d’entreprendre et de l’innovation.  Et, 

parce qu’innovation et accès à l’emploi 
sont indissociables, elle prévoyait 

d’augmenter la qualité́ de vie des 
Bruxellois, prioritairement par une 

participation plus grande au marché́ de 
l’emploi, en se focalisant sur la 

formation. 

allemaal bij zijn wanneer de tuin waarvan 
we de zaadjes hebben geplant, tot bloei 

komt, maar het is wel onze 
verantwoordelijkheid om daaraan bij te 

dragen. Ik verwijs in dat verband naar een 
uitspraak van Léon Blum. Die zei dat het 

de mens tot eer strekt wanneer hij zich 
inzet voor iets waarvan hij nooit het 

eindresultaat zal zien en waarvan hij zelf 
niet de vruchten zal plukken. 

 

Ik stel voor dat we even vooruitblikken op 
de toekomst van Brussel tot 2030.  

 
 

2030 is eerst en vooral het jaar waar we 
bij de uitvoering van de strategie 

Go4Brussels samen met Brupartners - dat 
is de verzamelnaam van de Brusselse 

sociale partners – naartoe werken. 
Go4Brussels staat voor de geheel eigen 

aanpak waarmee het Brussels Gewest 
voortbouwt op het Belgische sociale 

overlegmodel en op basis waarvan het 
bepaalde prioriteiten vastlegt, die niet 

enkel verband houden met 

arbeidsomstandigheden, maar ook met 
andere beleidsgebieden.  

 
Al in 2002 bracht het Gewest het Sociaal 

Pact voor de Werkgelegenheid van de 
Brusselaars uit. Daaruit is geleidelijk een 

manier van samenwerken ontstaan 
waarbij ieder zijn steentje bijdraagt tot de 

economische, sociale en ecologische 
transitie. Acht jaar geleden werd 

“Go4Brussels” boven de doopvont 
gehouden met als doel de economie van 

het gewest aan te zwengelen en Brussel te 
laten uitgroeien tot de Belgische en 

Europese hoofdstad van de zin voor 

ondernemen en innovatie. Omdat 
innovatie onlosmakelijk verbonden is met 

tewerkstelling, werd ook de ambitie 
uitgesproken om de leefkwaliteit van de 

Brusselaars te verbeteren door op de 
eerste plaats hun deelname aan de 

arbeidsmarkt te vergroten, met de 
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Cette démarche a intégré ensuite la 
volonté de réaliser une transition de 

l’économie bruxelloise d’ici 2030, visant 
à décarboner tous les secteurs et à 

soutenir davantage ceux qui se 
consacrent à l’économie circulaire et 

régénératrice, à l’entrepreneuriat social 
et démocratique et à la numérisation de 

l’économie.  

 
 

La transition économique doit 
accompagner l’énorme défi de la 

transition environnementale.  Dans 
notre ville capitale, on le sait, les trois 

quarts des émissions de gaz à effet de 
serre sont issues des bâtiments, qu’ils 

soient résidentiels, administratifs ou liés 
à l’économie de services et du 

transport. 
 

Le défi de l’isolation des bâtiments est 
titanesque.  Il mobilisera des moyens 

énormes.  Conjugué au besoin de 

production de logement de qualité pour 
tous ceux qui n’en disposent pas 

aujourd’hui, c’est assurément le défi 
majeur de notre Région. 

 
 

Le second est de réussir la transition 
modale de la mobilité.  Construire une 

vraie mobilité multimodale, qui réponde 
au besoin de chacun.  Offrir plus de 

transports publics au service de tous, 
en ce compris les 400.000 navetteurs 

entrant dans Bruxelles tous les jours.    
Développer et sécuriser la mobilité 

douce et faciliter le transport partagé. 

Réserver la voiture à ceux qui en ont 
vraiment besoin, et pas seulement à 

ceux qui en ont les moyens. 
 

  
 

Troisième axe de la transition : le 

klemtoon op opleiding. 
  

Een andere doelstelling bestaat erin tegen 
2030 een omschakeling van de Brusselse 

economie te verwezenlijken. Zo wordt 
ernaar gestreefd om alle sectoren 

koolstofvrij te maken en de steun meer te 
richten op sectoren die actief zijn in de 

circulaire en regeneratieve economie, 
sociaal en democratisch ondernemerschap 

bevorderen en de economie helpen 

digitaliseren.  
 

Naast de economische transitie wacht ons 
ook de enorme uitdaging van de 

milieutransitie. In onze hoofdstad is drie 
kwart van de uitstoot van broeikasgassen 

afkomstig van woon-, overheids- en 
kantoorgebouwen en van het verkeer. 

 
 

 
 

Het isoleren van onze gebouwen is een 
gigantische opgave. Daar zijn enorm veel 

middelen voor nodig. Dit vormt, samen 

met de nood aan kwaliteitsvolle 
huisvesting voor iedereen die daarvan 

vandaag verstoken blijft, ongetwijfeld de 
grootste uitdaging waar ons gewest voor 

staat. 
 

Vervolgens is het belangrijk om te ijveren 
voor een succesvolle modal shift. Door in 

te zetten op een volwaardige multimodale 
mobiliteit, met aandacht voor eenieders 

behoeften. Door te zorgen voor meer 
openbaar vervoer voor iedereen, ook voor 

de 400.000 pendelaars die dagelijks naar 
Brussel komen. Door de zachte mobiliteit 

te bevorderen en veiliger te maken en 

door gedeeld vervoer te 
vergemakkelijken. Door de auto te laten 

gebruiken door zij die echt niet zonder 
kunnen, en niet alleen door zij die er de 

middelen voor hebben.  
 

Binnen de transitie is er ook een derde, 
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social.  Dans la réponse aux défis 
majeurs que j’ai évoquée, nous ne 

pouvons laisser personne sur le bord du 
chemin.  Nous devons réussir aussi 

l’inclusion sociale.  La transition ne peut 
pas rendre plus pénible la vie de ceux 

pour qui elle est déjà difficile.   
Le Gouvernement a lié ces trois 

questions– environnementale, 
économique et sociale – dans son pacte 

de majorité, et il continuera à travailler 

en ce sens.  Mais ces défis s’étendent 
évidemment très au-delà de cette 

législature.  Et au-delà, bien sûr, de 
2030.  Les cadres internationaux et 

européens fixent des calendriers jusqu’à 
2050, au moins. 

 
 

* 
*   * 

 
Mais si je vous propose de porter le 

regard vers 2030, soit juste au-delà de 
la législature suivante, c’est aussi parce 

que c’est l’année où Bruxelles sera 

capitale culturelle.  
  

J’ai dit « sera » oui, pourtant le choix 
n’est pas fait.   Vous le savez, il est plus 

que probable que la Belgique, pour la 
première fois, laisse le choix de la Ville 

lauréate au jury d’expert européen, 
sans qu’un choix intra-belge 

n’intervienne auparavant.  Et bien cette 
compétition ouverte, nous avons bien 

l’intention de l’emporter.  Grâce à un 
projet unificateur, construit dans tout 

Bruxelles, toutes les communes, tous 
les quartiers, avec toutes les 

populations, toutes les communautés.  

Avec toutes nos associations, toutes 
nos institutions culturelles aussi.  Grâce 

à Kanal, formidable outil culturel porté 
par la Région,  qui aura ouvert en 2025, 

et qui est un symbole de la 
revitalisation de la zone du canal, entre 

Bruxelles et Molenbeek. 

sociale pijler. Bij het aanpakken van alle 
grote uitdagingen waarover ik het daarnet 

had, moeten we iedereen mee aan boord 
nemen. Daarnaast moeten we ook werk 

maken van een geslaagde sociale inclusie. 
De transitie mag het leven voor degenen 

die het nu al moeilijk hebben, niet nóg 
zwaarder maken.   

De regering heeft de drie voormelde 
thema’s, met name milieu, economie en 

het sociale, in haar beleidsakkoord aan 

elkaar gekoppeld. Zij zal op die basis 
voortwerken. De uitdagingen zullen 

uiteraard ook na deze regeerperiode 
blijven bestaan. En ook na 2030 zullen ze 

er natuurlijk nog zijn. Het tijdskader voor 
Europese en internationale afspraken loopt 

al tot minstens 2050. 
 

* 
*   * 

 
Dat ik met u even wil vooruitblikken tot 

2030, dus tot net na de volgende 
regeerperiode, heeft ook te maken met 

het feit dat Brussel in dat jaar culturele 

hoofdstad zal zijn.  
  

Ik zeg wel degelijk “zal”, hoewel de keuze 
nog niet is gemaakt. België zal naar alle 

waarschijnlijkheid voor het eerst de 
winnende stad laten kiezen door de jury 

van Europese experten in plaats van 
vooraf zelf een kandidaat aan te duiden. 

En wij zijn vastberaden om die open 
competitie te winnen. Dat willen we doen 

met een verenigend project, dat we over 
heel Brussel met alle gemeenten, alle 

wijken, alle bevolkingsgroepen en alle 
gemeenschappen uitwerken. En waarvoor 

we ook de handen in elkaar slaan met al 

onze verenigingen en al onze culturele 
instellingen. Wat ons eveneens moet 

helpen, is Kanal, een geweldig cultureel 
initiatief van het gewest, dat in 2025 de 

deuren zal openen en symbool staat voor 
de heropleving van de kanaalzone tussen 

Brussel en Molenbeek. 
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La candidature à ce titre de capitale 

culturelle doit, au terme du règlement 
européen, être déposé par une 

commune.  Bruxelles Ville ayant déjà 
été candidate en 2000, les 

coordinateurs du projet ont proposé que 
Molenbeek soit la commune bruxelloise 

déposante.  Molenbeek dont ceux qui la 
connaissent vraiment, au-delà des 

caricatures, savent combien la diversité 

est un reflet de la population 
bruxelloise.  Une commune à la vivacité 

culturelle importante. Une commune à 
la population jeune.  Une commune 

dont l’image a été abimée par les 
attentats, en France et en Belgique.  Et 

c’est après les attentats de Bruxelles 
que nous avions lancé le projet de 

candidature, pour remobiliser les 
Bruxellois. Parce que la « relance » ne 

pouvait être uniquement socio-
économique.  Nous avions besoin d’un 

projet culturel commun qui valorisait la 
diversité de notre Région.  Nous en 

avons toujours besoin. 

 
 

 
Mesdames, Messieurs, Bruxelles, 

capitale de notre pays, doit en être la 
capitale culturelle en 2030, lors du 

bicentenaire de la Nation.    Bruxelles, 
capitale de l’Europe, dont la diversité 

des expressions culturelles, dépasse, et 
de loin, celles qu’on observe dans 

d’autres villes de taille identique, 
précisément grâce à la forte présence 

internationale.  Bruxelles doit être 
capitale culturelle de l’Europe en 2030.  

Elle le sera, Mesdames, Messieurs. 

 
* 

*  * 
 

Cette Région de Bruxelles-Capitale, elle 
recèle des richesses et des ressources 

infinies, nous le savons.  Et la 

 
Volgens de Europese verordening moet 

het dossier voor de kandidaatstelling als 
culturele hoofdstad worden ingediend door 

een gemeente. De stad Brussel was al 
eens kandidaat in 2000. Daarom hebben 

de coördinatoren van het project 
voorgesteld om Molenbeek het dossier als 

Brusselse gemeente te laten indienen. 
Iedereen die Molenbeek echt kent en door 

de karikaturen heen kijkt, weet dat de 

aanwezige diversiteit in heel grote mate 
een weerspiegeling is van de Brusselse 

bevolking. Het is een gemeente met een 
bruisend cultuurleven. Een gemeente met 

een jonge bevolking. Een gemeente die 
door de aanslagen in Frankrijk en België 

kampt met een beschadigd imago. Het is 
na de aanslagen in Brussel dat we de 

kandidatuur zijn beginnen uitwerken, om 
de Brusselaars iets nieuws te geven om 

zich achter te scharen. Want het “herstel” 
moest meer dan louter sociaal-economisch 

zijn. We hadden nood aan een 
gemeenschappelijk cultureel project om 

de diversiteit van ons gewest in de 

schijnwerpers te plaatsen. En de nood 
daaraan is er nog steeds. 

 
Dames en Heren, Brussel, de hoofdstad 

van ons land, moet culturele hoofdstad 
zijn in 2030, bij de tweehonderdste 

verjaardag van onze Natie.    Brussel, de 
hoofdstad van Europa, met een diversiteit 

aan culturele uitdrukkingsvormen die veel 
groter is dan in andere steden van 

dezelfde omvang, juist vanwege de sterke 
internationale aanwezigheid. Brussel moet 

culturele hoofdstad van Europa zijn in 
2030. En dat zal ook zo zijn, Dames en 

Heren. 

 
* 

*  * 
 

Dit Brussels Hoofdstedelijk Gewest kan 
bogen op oneindig veel rijkdommen en 

troeven, dat weten wij. En de combinatie 
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combinaison de ces ressources la rend 
unique.  Unique, et précieuse, non 

seulement pour les Bruxellois, mais 
pour notre pays, pour la Belgique. 

 
Bruxelles, premier poumon économique 

du pays. Bruxelles, premier bassin 
d’emploi du pays.  Bruxelles, première 

ville étudiante du pays. Bruxelles, ville 
d’une diversité de population 

incroyable. Bruxelles ville d’histoire et 

d’art, ancien et moderne.  Bruxelles, 
ville de mode, d’art, de création.  

Bruxelles ville d’innovation …   
 

 
Je m’arrête, il ne faudrait pas qu’on 

puisse croire que le Bruxellois est 
chauvin. 

Mais j’aurai pu continuer 
longtemps...  tant les atouts de 

Bruxelles sont nombreux.   
Et j’insiste : ces atouts rejaillissent sur 

le pays entier.  J’invite le pays à être 
fier de sa capitale, et lui donner les 

moyens de se développer, au service de 

tous, habitants, travailleurs navetteurs, 
mais aussi habitants des autres régions 

qui bénéficient des richesses créées ici. 
 

 
 

Construire cette ville au service de tous, 
créatrice de richesse économique au 

bénéfice de tout le pays, cela demande 
des moyens.   

 
Haaa, revoilà le Bruxellois quémandeur 

de moyens financiers dont se 
gausseront certains ?  Non, Mesdames, 

Messieurs, nous n’avons pas à 

quémander l’aumône d’une nouvelle 
dotation, d’une aide spéciale pour ci ou 

ça.  Ces moyens nous les produisons.  
Tout le monde sait que Bruxelles 

produit près de 20% du PIB de la 
Belgique, c’est-à-dire que plus de 100 

milliards d’euros de richesse brute a été 

van deze rijkdommen maakt ons uniek. 
Uniek en van grote waarde, niet alleen 

voor de Brusselaars, maar ook voor ons 
land, voor België. 

 
Brussel als economische long van het 

land. Brussel als voornaamste 
tewerkstellingsbekken van het land. 

Brussel als grootste studentenstad van het 
land. Brussel als stad met een 

onvoorstelbaar diverse bevolking. Brussel 

als stad van geschiedenis en kunst, 
klassiek en modern. Brussel als stad van 

mode, kunst en design. Brussel als stad 
van innovatie...   

 
Ik zal het daar misschien bij houden, 

anders denken de mensen nog dat de 
Brusselaars chauvinistisch zijn. 

Maar ik had nog lang kunnen 
doorgaan...  want Brussel heeft een massa 

troeven.   
En ik herhaal: van die troeven profiteert 

het hele land. Ik vind dan ook dat het land 
trots mag zijn op zijn hoofdstad en haar 

de middelen moet geven om zich te 

ontwikkelen, en dat ten dienste van 
iedereen, inwoners, pendelaars, maar ook 

de inwoners van andere regio's die 
meegenieten van de welvaart die hier 

wordt gecreëerd. 
 

Het bouwen aan deze stad ten dienste van 
iedereen, het creëren van economische 

welvaart ten dienste van het hele land, 
vereist middelen.   

 
Haaa daar staat de Brusselaar weer met 

uitgestoken hand hoor ik sommigen al 
monkelend zeggen. Neen, Dames en 

Heren, wij hoeven niet te bedelen om een 

nieuwe dotatie of om speciale steun voor 
dit of voor dat. Die middelen brengen wij 

zelf voort. Iedereen weet dat Brussel bijna 
20% van het Belgisch BBP produceert, 

met andere woorden: vorig jaar werd in 
Brussel meer dan 100 miljard euro bruto 

welvaart gegenereerd.   
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généré à Bruxelles l’année dernière.   
 

Et ce que nous demandons simplement, 
c’est que Bruxelles perçoive, 

directement ou indirectement, la part 
de ce qu’elle produit de la richesse 

collective.  Dans un état au fédéralisme 
poussé, il est normal que les règles de 

la fiscalité s’inspirent de celles qui 
prévalent entre Etats.  Et donc que la 

règle soit la fiscalisation des revenus du 

travail sur les lieux de ce travail.  Mais 
nous ne demandons pas à recevoir 

l’intégralité de ces recettes.  Nous 
bruxellois, sommes solidaires. Et nous 

tenons à ce que l’Etat fédéral garde les 
moyens d’exercer ces missions.  

  
Mais c’est l’évidence : être la capitale et 

la plus grande ville du pays apporte de 
la richesse autant que cela impose des 

charges.  Et bien, ce que nous 
demandons, c’est simplement ceci : 

laissez-nous assumer ces charges en 
bénéficiant de la richesse que nous 

créons.  Ce n’est que juste. 

 
Ces questions de flux financiers nous 

ramènent, peut-être, à l’après 2024, 
quand pourraient advenir des 

négociations institutionnelles et leur 
corolaires financiers. 

 
 

   
Si un consensus se dégage pour 

réformer la « machine » Belgique, nous 
viendrons avec des propositions de 

simplification pour Bruxelles et des 
propositions en vue d’une meilleure 

coordination des différents acteurs. 

 
La réalité bruxelloise a évolué en près 

de 35 ans d’existence, autant qu’a 
évolué la structure institutionnelle de 

l’Etat, suite aux réformes de l’Etat 
successives.  La structure 

institutionnelle intra-bruxelloise doit 

 
 

En wat wij vragen is gewoon dat Brussel, 
rechtstreeks of onrechtstreeks, zijn deel 

krijgt van de collectieve welvaart die het 
voortbrengt. In een Staat gekenmerkt 

door een doorgedreven federalisme is het 
normaal dat de regels van de fiscaliteit 

worden ingegeven door de regels die 
gelden tussen Staten. En dus moet de 

regel zijn dat inkomsten uit arbeid belast 

worden op de plaats waar die arbeid wordt 
verricht. Maar we vragen ook niet om ál 

die inkomsten. Wij Brusselaars zijn 
solidair. En we vinden het belangrijk dat 

de Federale Staat voldoende middelen 
behoudt om zijn taken uit te voeren.  

  
Maar het spreekt voor zich: hoofdstad en 

grootste stad van het land zijn, brengt 
zowel lusten als lasten met zich mee. 

Welnu, wat wij vragen is eenvoudig dit: 
laat ons deze lasten op ons nemen en 

tegelijkertijd de vruchten plukken van de 
welvaart die wij creëren. Dat is niet meer 

dan billijk. 

 
Deze vraagstukken rond financiële 

stromen voeren ons misschien naar het 
post-2024 tijdperk, wanneer wel eens 

institutionele onderhandelingen zouden 
kunnen plaatsvinden, met heel de 

financiële consequenties die deze kunnen 
hebben. 

   
Als het tot een consensus komt om de 

Belgische "machine" te hervormen, zullen 
wij voorstellen doen voor een 

vereenvoudiging van Brussel en voor een 
betere coördinatie van de verschillende 

betrokken partijen. 

 
De Brusselse realiteit is in die bijna 35 

jaar van haar bestaan geëvolueerd, net 
zoals de institutionele structuur van de 

Staat na alle opeenvolgende 
staatshervormingen. De institutionele 

structuur binnen Brussel moet dus ook 
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donc pouvoir évoluer, sans être 
contrainte par le carcan des lois 

spéciales. 
 

Je pense qu’il nous faudra « plus de 
Région, moins de communautaire ».  

C’est-à-dire qu’il faut sortir Bruxelles de 
la logique de la structure de l’Etat 

préexistante à sa création, qui l’a « 
forcé » à rentrer dans un moule 

impliquant les commissions 

communautaires etc…  Et ce d’autant 
que les réformes de l’Etat suivantes, 

après la création de la Région, ont fait 
évoluer les choses en confiant 

notamment des compétences très 
importantes à la COCOM. 

 
 

Il faut donc pouvoir permettre à 
Bruxelles d’évoluer.  En termes de 

structure institutionnelle, mais aussi 
d’exercice du pouvoir, de partage des 

responsabilités ministérielles.  Nous 
devons avoir la volonté de diriger 

vraiment entre Bruxellois, et non plus 

tellement entre néerlandophones et 
francophones habitant Bruxelles. Ce 

sera la vraie maturité de Bruxelles.   A 
34 ans, il est temps. 

 
Alors, OUI, vous l’avez compris : 

Bruxelles sera demandeuse de réformes 
pour assurer le bien-être de ses 

citoyens, et contribuer à la richesse du 
pays, et donc du bien-être de tous les 

Belges.   
 

Elle demandera d’abord la possibilité de 
se réformer institutionnellement sans 

les contraintes des lois spéciales 

dépassées.   
 

Elle demandera aussi une coopération 
inter-régionale effective pour ne pas 

rester enfermée dans le trop étroit 
carcan de ses frontières 

institutionnelles.   

kunnen evolueren, zonder dat beknellende 
keurslijf van bijzondere wetten. 

 
 

Ik denk dat we nood hebben aan “meer 
Gewest en minder communautair 

gedoe”. Met andere woorden, Brussel 
moet zich kunnen losmaken uit de logica 

van een staatsstructuur die dateert van 
vóór het ontstaan van het Gewest die haar 

een model met gemeenschapscommissies 

e.d. heeft "opgedrongen". Dit geldt des te 
meer omdat de latere 

staatshervormingen, dus na de oprichting 
van het Gewest, de situatie hebben 

gewijzigd door zeer uitgebreide 
bevoegdheden toe te wijzen aan de GGC. 

 
Brussel moet daarom de kans krijgen om 

te evolueren. Qua institutionele structuur, 
maar ook wat betreft de uitoefening van 

het gezag en de deling van de ministeriële 
verantwoordelijkheden. We moeten de wil 

tonen om ook echt beleid te maken als 
Brusselaars, en niet langer als 

Nederlandstaligen en Franstaligen die in 

Brussel wonen. Dan pas zal Brussel 
helemaal volwassen zijn. Na 34 jaar mag 

dat stilaan. 
 

Dus JA, u hebt het goed begrepen: Brussel 
zal vragende partij zijn voor hervormingen 

die kunnen voorzien in het welzijn van zijn 
burgers en die bijdragen tot de welvaart 

van het land en dus van alle Belgen.   
 

 
In de eerste plaats zal Brussel eisen dat 

het zijn eigen instellingen kan hervormen 
zonder de beperkingen van achterhaalde 

bijzondere wetten.   

 
Het Gewest zal ook een effectieve 

intergewestelijke samenwerking eisen om 
los te breken uit het keurslijf van zijn 

institutionele grenzen.  
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Et elle demandera enfin un juste retour 

de la richesse créée sur son territoire, 
qu’elle réinvestira au profit de tous, 

citoyens Bruxellois, travailleurs 
navetteurs, et tous les Belges. 

 
 

 
Pour construire une Ville, plus belle, 

plus verte, plus accueillante, plus sûre, 

plus innovante, plus dynamique, plus 
agréable : notre Bruxelles. 

 
Notre Bruxelles que nous fêtons ! 

Excellente fête de l’Iris à toutes et 
tous ! Joyeuse fête de l’Iris ! 

 
 

 
Rudi VERVOORT 

En het zal ten slotte een billijke return 
eisen voor de welvaart die op zijn 

grondgebied wordt gecreëerd om deze 
opnieuw te investeren ten behoeve van 

iedereen, Brusselaars, pendelaars en alle 
Belgen. 

 
 

Om te bouwen aan een mooiere, 
groenere, gastvrijere, veiligere, 

innovatievere, dynamischere en 

aangenamere stad: ons Brussel. 
 

Ons Brussel dat vandaag wordt gevierd! 
En uitstekend Feest van de Iris gewenst 

aan iedereen! Prettig Irisfeest! 
 

 
 

Rudi VERVOORT 

 


